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شرکت آب و فاضلاب استان تهران خواستار شد
با ۱۰ درصد کاهش مصرف آب ما را یاری کنید

شرکت آب و فاضلاب استان تهران با صدور اطلاعیه ای اعلام کرد: تهران 
به میزان ۱۰۰ روز مصرف شــهروندانش نسبت به سال گذشته با کمبود آب 

مواجه است لذا از تمام شهروندان تقاضای همکاری داریم.
به گزارش ایســنا، تهران در شــرایطی به فصل پاییز و شــروع سال آبی 
جدید وارد شده که با کسری ۳۱۴ میلیون مترمکعبی نسبت به سال گذشته 
مواجه است و ورودی سدهای تامین کننده آب تهران نیز کاهش ۴۰درصدی 

داشته است.
متوســط مصرف آب در تهران ســه میلیارد و ۳۰۰ میلیون لیتر )معادل 
سه میلیون و ۳۰۰هزار متر مکعب( است که در صورت تداوم این روند، طی 
روزهای آینده مقوله تامین آب پایتخت نشــینان با تنگناهای دشواری روبرو 
خواهد شد، چراکه کاهش و اتمام ذخایر آبی و پاییز کم بارش امسال شرایط 
متفاوتی برای کشــور و به ویژه استان تهران فراهم آورده است و سال سختی 

را به لحاظ تأمین مطمئن و پایدار آب رقم زده است.
در این اطلاعیه آمده اســت: گذر از این شــرایط ویــژه  تنها با همدلی و 
همراهی تمامی شهروندان امکان پذیر خواهد بود. کاهش ۱۰ درصدی مصارف 
آب توسط هر شهروند، اقدامی راهگشا در این شرایط است. این میزان کاهش 
بســیار ناچیز اســت و به هیچ عنوان لطمه ای به نیازهای روزمره مصرفی و 
بهداشــتی خانواده ها وارد نمی کند، ولی کمک شایانی به تامین آب در این 

روزهای بی باران خواهد بود.

بیش از ۷ میلیون 
راس دام سبک مازاد در کشور 

رئیس شــورای تامین دام کشور با بیان اینکه اکنون با مازاد بیش از ۷.۲ 
میلیون راسی دام ســبک روبرو هستیم، گفت: آزادسازی صادرات دام زنده، 

فرصت تنفسی برای صنعت دام کشور جهت ادامه تولید مجدد است. 
»منصور پوریان« در گفت وگو با ایرنا درباره آزادســازی صادرات دام زنده،  
افزود: طبق آمارها در بخش روســتایی و عشــایری و صنعتی با حجم بالای 

تولید دام زنده از فصل های گذشته روبرو هستیم. 
رئیس شورای تامین دام کشــور تصریح کرد: جمعیت مازاد دام زنده در 
بخش دام سبک ۷ میلیون راس و در بخش دام سنگین ۲۰۰ هزار راس است 
که صادرات می تواند به خروج بخشی از این دام های حجیم و سنگین وزن از 

دامداری ها کمک کند، زیرا این دام ها در داخل کشور خریدار ندارند.
 به گفته وی، جمعیت دام ســبک کشور بیش از  ۷۰ میلیون راس است 
که ۱۷ میلیون راس پرواری بوده و دام ســنگین نیز ۸ میلیون و ۲۰۰ هزار 
راس کــه یک میلیــون و ۲۰۰ هزار راس از آنها دام پرواری اســت. پوریان 
کاهش تقاضای گوشت قرمز را ناشی از بروز بیماری کرونا، افزایش قیمت ها و 
تعطیلی واحدهای پرمصرف دانست و ادامه داد: بنابراین امسال نزدیک ۷۲۰ 
هزارتن تولید گوشــت خواهیم داشت که بخشی از این دام قرار است توسط 
شرکت پشــتیبانی امور دام خریداری و ذخیره ســازی شود. به گفته رئیس 
شورای تامین دام کشور، طبق این ابلاغیه دام های سبک بالای ۵۵ کیلوگرم  

و گوساله با اوزان ۷۵۰ کیلوگرم به بالا صادر می شود. 
وی درباره آزادســازی صادرات و تاثیر آن بر بــازار داخلی گفت: با توجه 
به حجم بالای جمعیت دامی کشــور و مازاد دام به نظر می رســد آزادسازی 
صادرات تاثیر چندانی بر بازار مصرف داخلی نداشــته و مشکلی ایجاد نکند. 
رئیس شــورای تامین دام کشور با بیان اینکه بازار دام زنده و گوشت قرمز با 
رکود همراه اســت، افزود: با این مصوبه، دام های سبک و سنگین با اوزان بالا 
که روی دســت تولیدکنندگان باقی مانده از کشور خارج می شود و دامی که 

تازه تولید شده به مصرف بازار داخلی می رسد. 
پوریان گفت: براســاس این مصوبه در بخش دام سبک ۵۰۰ هزار راس به 
کشورهای حوزه خلیج فارس و عراق  و ۵۰ هزار راس دام سنگین گوساله به 

کشورهای هدف صادر می شود.

ریزش ارزهای دیجیتالی
با ادامه روند ورود ســرمایه گذاران بزرگ به بازار ارزهای دیجیتالی، بانک 
جی پی مورگان در گزارشی اعلام کرد در سه ماهه دوم امسال میزان سرمایه 
گذاری های سازمانی روی بیت کوین به یک رکورد تاریخی تازه رسیده است. 
قیمت بیت کوین از ابتدای امسال بیش از ۸۰ درصد رشد را به ثبت رسانده 
که این رقم بســیار بیشتر از رشد منفی ۶.۵ درصدی قیمت طلا طی همین 

بازه زمانی بوده است.
تنها حــدود ۱۰ درصد از کل ۲۱ میلیون بیت کوین قابل اســتخراج در 
جهان کماکان باقی مانده و حالا این سوال ذهن فعالان بازار را مشغول کرده 
است که پس از پایان اســتخراج تمام بیت کوین های جهان، چه سرنوشتی 
در انتظار این رمزارز و سایر رمزارزها خواهد بود. برخلاف پول های فعلی که 
توســط بانک های مرکزی چاپ می شــوند، خالق بیت کوین تصمیم گرفته 
است استخراج این رمزارز را به ۲۱ میلیون واحد محدود کند و تاکنون ۱۸.۷ 

میلیون واحد بیت کوین استخراج شده است.  
احتمالا کره جنوبی به نخستین کشور پیشرفته جهان تبدیل خواهد شد 
که یک مالیات نســبتا سنگین را از سود معاملات رمزارزها اخذ خواهد کرد. 
هونگ نام کی- معاون وزیر دارایی کره جنوبی- گفته اســت از ســال آینده، 
ارزهای دیجیتالی جزو دارایی های مالی در این کشــور شناخته خواهند شد 
و معامله گران موظفند ۲۰ درصد ســود حاصل از معاملات خود را به عنوان 
مالیات به دولت پرداخت کنند. پیش تر قرار بود این لایحه از اکتبر امســال 

اجرایی شود.
مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتالی در حال حاضر ۲۲۶۰ میلیارد 
دلار برآورد می شــود که این رقم نسبت به روز قبل ۲.۵۶ درصد بیشتر شده 
است. در حال حاضر ۴۵درصد کل بازار ارزهای دیجیتالی در اختیار بیتکوین 
و ۱۷ درصد در اختیار اتریوم اســت. بیتکوین ۱۲ ســال پیش توسط گروه 
گمنامی از معامله گران بر بستر بلاک چین ایجاد شد و از سال ۲۰۰۹ معاملات 

اولیه آن شکل گرفت.  

مرزهای عراق باز شد
بعــد از توقف چند روزه مبادلات در مرز عراق، فعالیت ها از دیروز از ســر 

گرفته شده است.
به گزارش ایســنا، طی روزهای اخیر و طبق تصمیم دولت عراق به دلیل 
برگزاری انتخابات پارلمانی در این کشــور، ورود و خروج مسافر و کالا از روز 
شنبه تا دوشنبه هفته جاری ممنوع اعلام شده بود که این محدودیت شامل 

همه مرزهای هوایی و زمینی عراق با همه کشورها می شد.
بر این اســاس، گمرک ایران از تجار و صاحبان کالا خواســت تا از ارسال 
محموله هــای صادراتــی به مرزهای ایــران با عراق در هــر دو بخش اقلیم 
کردستان عراق  و مناطق عربی خودداری کنند، چرا ادامه روند قبلی موجب 
توقــف کامیون ها در مرز و معطلی در مرزهای خروجی و زیان های احتمالی 

می شد.
اما تازه ترین اعلام لطیفی-سخنگوی گمرک ایران- از این حکایت دارد که 
با پایــان محدودیت های اعلامی دولت عراق برای برگزاری انتخابات پارلمانی 
این کشور، از صبح دیروز )دوشنبه(تبادل کالا با عراق از سر گرفته شده است.

این محدودیت ها برای همه مبادی ورودی عراق، انجام شده بود که اکنون 
رفع شده است.

لازم به یادآوری اســت که عبور مسافران از مرز زمینی همچنان به روال 
قبل و بسیار محدود در قالب شرایط خاص انجام می شود و عمومی نیست.

اخبار کوتاه

گروه اقتصادی: در جلســه ای به ریاســت معاون اول 
رئیس جمهور مدیریت شــرکت کشت و صنعت هفت تپه 
به شرکت توسعه نیشکر و صنایع جانبی واگذار شد تا شاید 

مشکلات دامنه دار کارگران این شرکت رفع شود.
در این نشست که یکشنبه شب با حضور محمد مخبر و 
نیز دادستان کل کشور، وزرای امور اقتصاد و دارایی، صنعت، 
معدن و تجارت، جهاد کشاورزی، تعاون، کار و رفاه اجتماعی، 
دادگستری، معاون حقوقی رئیس جمهور، استاندار خوزستان 
و رئیس سازمان خصوصی سازی و مدیران عامل بانک های 
ذیربط برگزار شــد، با توجه به تخصــص، ارتباط و اهمیت 
شــرکت توسعه نیشــکر و صنایع جانبی، مدیریت شرکت 
نیشکر هفت تپه از طرف سازمان گسترش و نوسازی صنایع 
ایران به این شــرکت سپرده شد. اعضا همچنین با تاکید بر 
شفاف شدن حساب ها، بدهی و همچنین ارزش این شرکت 
در مدت ۳ ماه، تســویه ارزش شرکت کشت و صنعت هفت 
تپه را تصویب کردند. پرداخت تســهیلات جدید از ســوی 
بانک های ملی و صادرات برای تسهیل امور شرکت هفت تپه 
و پرداخت معوقات به ویژه پرداخت حقوق پرسنل، دستمزد 
کارگران و تامین هزینه های جــاری آن و همچنین امهال 
بدهی های این شرکت از دیگر مصوبات مهم این جلسه بود.

شرکت توسعه نیشکر 
و صنایع جانبی را بشناسید

به سبب نیاز کشور به شکر و جلوگیري از واردات آن، در 
سال ۱۳۶۲ شوراي شکر تشکیل و طي مطالعاتي که از سال 
۱۳۶۳ تا ۱۳۶۵ توسط صندوق مطالعات شکر صورت گرفت، 
ضرورت تاســیس شرکت توسعه نیشکر و صنایع جانبي به 
تصویب مجلس رسید و این شرکت در سال ۱۳۶۹ تاسیس 
شــد و اجراي طرح مطالعاتي مذکور را بر عهده گرفت. بند 
)هـ( تبصره ۲۹ قانون برنامه اول، وزارت کشاورزي )وقت( را 
مکلف کرد تا به منظور خودکفایي در تامین شکر مورد نیاز 
کشور به ایجاد ۷ واحد کشت و صنعت نیشکري به وسعت 
۸۴ هزار هکتار خالص کشــت نیشکر و احداث کارخانجات 
 ،)MDF( شکر، تصفیه شــکر، خوراک دام، تخته صنعتي
کاغذ و کارخانجات بیوتکنولوژي مورد نیاز کشــور از قبیل 
خمیــر مایه و الکل با ظرفیت مناســب اقدام کند. در حال 
حاضر تمام کشــت و صنعت های شــرکت توسعه نیشکر و 
صنایع جانبی تولید الکل، خمیرمایه، MDF و خوراک دام 

در ظرفیت های تعریف شده و راه اندازی شده اند.
هفت شــرکت کشت و صنعت و پنج شــرکت تابعه، از 
زیرمجموعه های شــرکت توسعه نیشــکر و صنایع جانبی 
هستند که حالا کشت و صنعت هفت تپه هم به آنها اضافه 

می شود.
کشت و صنعت هفت تپه از آغاز

 تا خصوصی سازی
شرکت کشت و صنعت نیشکر هفت تپه ۱۸ آذر ۱۳۴۰، 
توســط محمدرضا پهلوی افتتاح شد. علی امینی، نخست 
وزیر، و شــمار دیگری از مقامات دولتی، شــاه را در افتتاح 
کارخانه قند نیشــکر هفت تپه همراهــی می کردند. در آن 
زمان، کشــت و صنعت نیشــکر هفت تپه در حالی افتتاح 
می شــد که بنیان گــذار آن، یعنی ابوالحســن ابتهاج، که 
پایه گذار اصلی برنامه ریزی توسعه در ایران بود، در ۲۰ آبان 
همان ســال بازداشت شــده بود و در زندان به سر می برد! 
ابتهاج در همان روز بازداشت اش خطاب به خبرنگاران گفته 
بــود: »در مملکتی که دزدها آزادانه راه می  روند، من باید به 
زندان بروم. اتهام من آبادانی های خوزستان است«. شرکت 
هفت تپه در این شصت سال، تاریخ پرفراز و نشیبی را پشت 

سر گذاشته است...
احداث مجتمع کشت و صنعت نیشکر هفت تپه، جزئی 
از طرح عمران خوزستان بود که ابوالحسن ابتهاج، مدیرعامل 
ســازمان برنامه، آن را در دهه ۳۰ شمســی کلید زده بود. 
ابتهــاج بعداً در ۲۰ آبــان ۱۳۴۰ و تنها چند هفته پیش از 

افتتاح کارخانه هفت تپه به اتهام سوء استفاده مالی به زندان 
افتاد. طرح عمران خوزســتان براســاس طرح سازمان دره 
تنسی آمریکا ریخته شــده بود. طرح عمران خوزستان که 
در سازمان برنامه و عمدتاً توسط مشاوران آمریکایی تدوین 
شــده بود، عبارت بود از  ایجاد ســدی بر روی رودخانه دز 
برای تولید ۵۲۰  هزار کیلووات برق، به زیرکشــت درآوردن 
۱۲۵ هزار هکتار اراضی زیر سد،  ایجاد و کشت مزارع نیشکر 

و احداث کارخانه تولید شکر از نیشکر.
ابتهاج در کتاب خاطراتش درباره طرح نیشکر هفت تپه 
می گوید: »برای مطالعات اولیه طرح، یکی از مشــهورترین 
متخصصان دنیا را که اهل پورتوریکو بود به ایران آوردیم. او 
پس از مطالعات اولیه گفت کمتر نقطه ای در دنیا اســتعداد 
خوزستان را ]برای کاشت نیشکر[ دارد و پیش بینی کرد که 
محصول سالانه نیشکر در حدود ۹۰ تن در هر هکتار باشد 
که در عمل، چند سال بعد متوسط محصول نیشکر هفت تپه 
به ۱۳۷ تن در هکتار رسید. مطالعات خاک شناسی انجام شد 
و ۱۰ هزار هکتار زمین در نقطه معینی برای کشت نیشکر 
در نظر گرفته شــد. تصمیم گرفته شد در این زمین نیشکر 
کاشت شود و تا زمان برداشت محصول کارخانه قند نیشکر 
را تأسیس کنیم«. به هر روی، ابتهاج پیش از آن که کشت و 
صنعت نیشکر هفت تپه افتتاح شود از ریاست سازمان برنامه 
اســتعفاء داد و در آبان ۱۳۴۰ نیز به زندان افتاد. شــرکت 
کشت و صنعت نیشکر هفت تپه که در نزدیکی شهر تاریخی 
شوش و در فاصله ۱۰۰ کیلومتری اهواز قرار دارد، از همان 
آغاز نقش مهمی در تولید شــکر مورد نیاز کشــور داشت و 
علاوه بر این، نقش آن در ایجاد مشاغل پایدار در شهرستان 

شوش و استان خوزستان نیز غیرقابل انکار است. 
 شرکت کشت و صنعت نیشکر هفت تپه پس از انقلاب 
نیز شرکتی دولتی محسوب می شد و در سال ۱۳۸۱ رکورد 

تولید ۱۰۰ هزار تن شکر سفید در هفت تپه شکسته شد.
با روی کار آمدن دولت محمود احمدی نژاد، تعرفه واردات 
شکر به ســرعت کاهش یافت و در سال ۸۵ به صفر رسید. 
کاهش تعرفه واردات شکر ضربه مهلکی به شرکت هفت تپه 
وارد کرد و باعث ضرر و زیان هنگفت این شرکت شد.  علاوه 
بر این، نوســازی تجهیزات شرکت هفت تپه در دهه ۸۰ به 
درســتی صورت نگرفت و این امر باعث شد تا بهره وری این 
شرکت به دلیل تجهیزات فرسوده و قدیمی پایین بیاید. این 
عامل در کنار کاهش شــدید تعرفه واردات شکر و زیان ده 
شدن شرکت هفت تپه، باعث شد تا در نیمه دوم دهه ۸۰، 
شــرکت نتواند حقوق کارگران را بــه موقع پرداخت کند و 
به تدریج اعتراضات کارگری در هفت تپه آغاز شــد. ســال 
۸۶ را می توان ســال آغاز اعتراضات کارگری در هفت تپه، 

قلمداد کرد.

از واردات کمرشکن تا واگذاری شرکت
با اجرایی شــدن سیاســت های اصل ۴۴ قانون اساسی، 
شــرکت هفت تپه نیز در فهرست سازمان خصوصی سازی 
قرار گرفت. اما روند واگذاری هفت تپه عملًا تا سال ۹۴ طول 
کشــید. شرکت کشت و صنعت نیشــکر هفت تپه در سال 
۹۴ به بخش خصوصی واگذار شــد. این شرکت که به نوعی 
زندگی بسیار از مردم در شهرستان شوش به آن گره خورده 
است و یکی از استراتژیک ترین محصولات کشور، یعنی شکر 
را تولید می کند، تنها با پیش پرداخت شش میلیارد تومانی 
به دو شرکت پیمانکاری در استان لرستان به نام های زئوس 

و آریاک واگذار شد.
بعد از واگذاری شــرکت هفت تپه، وضــع کارگران این 
شرکت بدتر از گذشته شد و اعتراضات کارگران این شرکت 
نیز به طرز چشمگیری افزایش یافت.  اولین اعتراض کارگران 
به نپرداختن ۳ ماه حقوق و دستمزد شروع می شود. مهرماه 
۸۶ دولت با پرداخت بخشی از حقوق معوقه ی کارگران، آنان 

را راضی کرد.
آبــان ۱۳۸۶ کارگــران تصمیم گرفتند بــرای پیگیری 
جدی تر مطالباتشان، ســندیکای کارخانه را که از سال ۵۳ 
تأسیس شده بود، دوباره تشکیل دهند. مرداد سال ۸۷ بیش 
از دو هزار نفر از کارگران، اولین هیئت مؤســس سندیکای 
کارگران نیشکر هفت تپه را تشکیل دادند. در نهایت اعتصاب 
کارگران باعث شــد طرح خصوصی ســازی که در سال ۸۴ 

مطرح شده بود برای مدتی به تعویق بیفتد.
اواسط دهه ی ۸۰ بحث خصوصی سازی این واحد تولیدی 
به دلایلی نظیر فرســودگی خطوط تولیــد، زیان ده بودن و 
بدهی های بســیار زیاد مطرح شــد و در ســال ۱۳۸۶ این 
کارخانه  رسماً مشــمول قانون خصوصی سازی شد. شرکت 
نیشــکر هفت تپه در ســال ۸۷ به بدترین روزهای خود را 
گذراند و تولید این مجموعه تا ۱۸ هزار تن کاهش یافت. اما 
در ســالهای پایانی دهه ۸۰ کمر شرکت نیشکر هفت تپه با 
واردات عجیب و غریب شکر، شکست. طی سال های ۸۶ تا 
۸۸ حدود  ۵ میلیون تن قند و شــکر به کشور وارد شده در 
حالی که نیاز کشور در سال حدود ۲ میلیون تن بوده است. 
در همان ســال ها تعرفه واردات شکر از ۱۵۰ درصد به ۱۰ 

درصد کاهش پیدا می کند.
علاوه بر واردات بی رویه، خصوصی ســازی شرکت نیز 
فاجعه را کامل کرد. ۱۵ اســفند سال ۹۴ نایب رئیس نظام 
صنفی کشاورزی خوزستان با اشاره به ورشکستگی شرکت 
نیشکر هفت تپه گفت: »این شرکت تنها با واگذاری به بخش 
خصوصی می تواند احیا شــود و به چرخه تولید بازگردد«. 
خریداران، دو جوان ۲۸ و ۳۱ ســاله بودند. امید اسدبیگی و 
مهرداد رستمی با پرداخت ۶ میلیارد تومان، مجتمع ۲۷ هزار 

هکتاری را نیشکر هفت تپه را در اختیار گرفتند. این دو نفر 
علاوه بر این که متهم به پرداخت رشوه های هنگفتی معادل 
۹۵۰ ســکه بهار آزادی، ۳میلیارد تومان پول نقد و ۶۲ هزار 
دلار هستند، یک ونیم میلیارد دلار ارز دولتی را باید در سال 
۹۶ با آن مشکلات کارگران را برطرف می کردند، در بازار آزاد 

به فروش رسانده اند!
شرکت نیشکر هفت تپه در شرایطی در سال ۹۶ اسپانسر 
تیم فوتبال اســتقلال خوزســتان شــده بود که علاوه بر 
بدهکاری به کارگرانش، به گفته ی مدیرکل تأمین اجتماعی 
خوزستان در همین سال بیش از ۲۸۰ میلیارد تومان به اداره 
کل تأمین اجتماعی خوزســتان بدهی«داشت و ۱۵ هکتار 

از املاک شرکت توسط تأمین اجتماعی مصادره شده بود.
اعتراض کارگران نیشــکر هفت تپه در آبان ماه سال ۹۷ 
به اوج خود رســید،  این اعتراضات از ۲۷ آبان ۹۷ شــروع 
شد. درست زماني که نزدیک به ۶۰۰۰ کارگر شرکت کشت 
و صنعت نیشــکر هفــت تپه به دلیل مشــکلاتي که براي 
کارخانه آنها ایجاد شــده بود نتوانستند حقوق و مطالبات 
خود را دریافت کنند. آنها تقاضای عجیب و غریب نداشتند 
آنها فقط مزد کاری را می خواستند که انجام داده بودند. نه 
درخواست افزایش حقوق داشتند و نه رقم عجیبی را طلب 
می کردند! آنها فقط می خواستند حقوق ناچیزشان سر وقت 
پرداخت شــود نه با ماه ها تاخیر. در این اعتراضات ۱۵ نفر 
دستگیر شــدند. ۱۱ آذر ۹۷ کارگران مجتمع نیشکر هفت 
تپه به سر کار خود بازگشتند. ۲۱ آذر هم اسماعیل بخشي 
یکي از فعالان کارگري بازداشتي شرکت نیشکر هفت تپه با 
تودیع وثیقه به میزان ۴۰۰ میلیون تومان آزاد شــد. ۴ دي 
ماه همان ســال هم وکیل مدافع کارگران شرکت کشت و 
صنعت نیشکر هفت تپه از صدور قرار منع تعقیب براي ۱۵ 

نفر از کارگران بازداشتي این شرکت و آزادي آنها خبر داد.
اعتراضــات کارگران هفت تپه در ســال ۹۹ ادامه یافت 
و هنــوز هم ادامه دارد و یک ماه دیگر، این اعتراضات ســه 
ساله می شود. البته روز هجدهم اردیبهشت امسال اعلام شد 
که با خلع ید شــرکت نیشکر هفت تپه از مالکان، مالکیت 
این شــرکت باز هم باید به دولت واگذار شود. سال گذشته 
تصمیم گیری پیرامون واگذاری شــائبه دار شرکت هفت تپه 
توسط سازمان خصوصی سازی به هیئت داوری محول شد. 
با ورود دستگاه های مختلف نظارتی و اعتراض به رأی هیئت 
داوری، دادخواست ابطال واگذاری پر فساد شرکت هفت تپه 
بــه دادگاه ویژه حقوقی رســیدگی کننده بــه پرونده های 
مســأله دار خصوصی ســازی ارجاع شــد و پس از برگزاری 
جلســات رسیدگی دادگاه در زمستان ســال گذشته، رأی 
ابطال واگذاری هفت تپه صادر شد. بر اساس این رأی صادره، 
مالکیت این شرکت باید به دولت واگذار شود. علت تأخیر در 
اعلام حکم این دادگاه، تمهید شرایط انتقال مالکیت توسط 
دولت و جلوگیری از به وجود آمدن مشکلات کارگری بوده 

است.
روز ســی ام مرداد ماه، رأی قطعی شــعبه ۵۵ حقوقی 
تهــران دایر بر خلع ید هفت تپه به دولــت و خریدار ابلاغ 
شد. بر این اساس مالکیت هفت تپه از خریدار خلع ید و به 
دولت واگذار می شــود و با حکم صادره این مجتمع به بیت 
المال بازمی گردد. ۲۲ تیرماه سال جاری سخنگوی وقت قوه 
قضاییه از دستور حجت الاسلام و المسلمین محسنی اژه ای 
رئیس قوه قضاییه در اولیــن روزهای آغاز کاری خود برای 

پیگیری پرونده هفت تپه خبر داده بود.
هرچند هنوز اعتراضات کارگران هفت تپه ادامه دارد، اما 
امید می رود با حکم خلع ید در تابســتان امسال و واگذاری 
مدیریت شرکت کشت و صنعت هفت تپه به شرکت توسعه 
نیشــکر و صنایع جانبی، مشکلات کارگران هم حل شود و 
این شرکت شصت ساله دوباره به روزهای خوب بازگردد که 
اگر اینگونه شــود نقطه مثبتی در کارنامه دستگاه قضایی و 

دولت ثبت خواهد شد. 

ســود سهام عدالت سال ۱۳۹۸ برخلاف سال های قبل که در 
یک مرحله پرداخت می شد، تقریبا در سه مرحله صورت گرفت 
که دو مرحله آن تحقق یافت و پرداخت مرحله سود هنوز صورت 
نگرفته و به نظر می رســد قرار است همزمان با سود سال ۱۳۹۹ 
پرداخت شود. به گزارش ایسنا، سود سهام عدالت سال های ۱۳۹۵ 
تا ۱۳۹۷ طی یک مرحله به حساب مشمولان سهام عدالت واریز 
شــد، اما سود سال ۱۳۹۸ سرنوشــت دیگری داشت و قرار شد 
طی دو مرحله به حســاب ســهامداران واریز شود، یعنی مرحله 
نخســت در ۲۸ اسفندماه سال ۱۳۹۹ واریز شد و مشمولان ۵۰ 
درصد ســود سهام خود را دریافت کردند.   بر این اساس، میزان 
سود مشمولان که ارزش اولیه سهام آن ها ۵۳۲  هزار تومان بود، 
حدودا ۲۰۰ هزار تومان و مشمولانی که ارزش اولیه سهام آن ها 

یــک میلیون تومان بود، حدودا ۴۰۰ هزار تومان دریافت کردند. 
همچنین افرادی ســهام سهام عدالت ۴۹۲ هزار تومانی داشتند 
۹۱ هزار تومان و افرادی که دارای سهام عدالت ۴۵۲ هزار تومانی 

بودند نیز ۸۴ هزار تومان دریافت کردند.
پرداخت نصفه و نیمه مرحله دوم سود

هرچند قرار بود فاصله واریز ســود مرحلــه اول تا دوم ناچیز 
باشد و وعده های زیادی هم درمورد واریز بخش دوم سود از سوی 
مسئولان داده شــد اما در نهایت بخش دوم سود در ۱۴ تیرماه 
واریز شــد. از سوی دیگر قرار بود در مرحله دوم ۵۰ درصد باقی 
مانده واریز شــود اما به دلیل عدم پرداخت سود از سوی برخی 

شرکت ها به حساب شرکت ســپرده گذاری مرکزی، مشمولان 
در کل ۹۰ درصد ســود خود را دریافت کردند. بر این اســاس، 
در مرحله دوم واریز ســود، سهام دارانی که ارزش اولیه آنها یک 
میلیون تومان است ۱۴۴ هزار تومان دریافت کردند و مشمولانی 
که دارای سهام عدالت با ارزش اولیه ۵۳۲ هزار تومانی هستند در 

مرحله دوم ۷۶ هزار تومان دریافت کردند.
کدام شرکت ها سود پرداخت نکردند؟

البته از مجموع ۳۶ شــرکت بورسی و فرابورسی از دو شرکت 
معدنی و صنعتی گلگهر و پتروشیمی جم به دلیل افزایش سرمایه 
آنها سود سهام مشمولان دریافت نشد تا مشمولان سهام عدالت 

از مزایای حق تقدم و ســهام جدید ناشــی از افزایش ســرمایه 
بهره مند شــوند. همچنین شــرکت های مخابرات ایران و گروه 
مپنا علی رغم پیگیری های متعدد تمام یا بخشــی از سود سهام 
خود را پرداخت نکرده اند و با محاســبه  این دو گروه از باقی مانده 
ســود سهام عدالت به میزان ۵۰ درصد، ۴۰ درصد آن به حساب 

مشمولان واریز شده است.
پرداخت بخش سوم سود 
همچنان در هاله ای از ابهام

اکنون و با گذشــت ســه ماه از واریز مرحله دوم سود سهام 
عدالت هنوز خبری از واریز باقی مانده این ســود نیست. در این 

راســتا، آخرین خبر درمورد واریز این ســود از سوی محمدعلی 
دهقان دهنوی، رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار مطرح شد که 
در اواسط شهریورماه  اعلام کرد بخشی از عدم پرداخت به دلیل 

افزایش سرمایه شرکت ها بود. 
شرکت هایی که سود خود را پرداخت نکردند از نظر انضباطی 
با آن ها برخورد می شــود. از آنجاکه مقدار سود کم است، با سود 
سال ۱۳۹۹ پرداخت می شود، زیرا پرداخت سود سال ۱۳۹۹ نیز 

نزدیک است، مجامع برگزار شده است.
بــا این حال، تا کنون خبری از تنبیه انضباطی شــرکت های 
متخلف و همچنین زمان پرداخت سود سال ۱۳۹۹ نشده و واریز 
بخش سوم سود ســهام عدالت سال ۱۳۹۸ همچنان در هاله ای 

از ابهام است.

در پی نابســامانی ها در بازار مرغ و تخم مرغ، درحالیکه 
وزارت جهاد کشــاورزی و تولیدکنندگان، ســازمان صمت 
استان  را متولی مدیریت بازار و نظارت بر قیمت ها می دانند، 
رئیس این سازمان، ضمن اعلام اینکه در حال حاضر بازار مرغ 
آرام اســت، به در اختیار جهاد کشاورزی بودن تمام فرآیند 
تولید و توزیع تمام کالاهای کشــاورزی اشاره و تاکید کرد 
فروش مرغ بشقابی )بسته بندی فروشگاه های زنجیره ای( با 
قیمت مصوب سازمان حمایت، تحت کنترل و نظارت است.

وزارت جهاد کشــاورزی و تولیدکنندگان مرغ مشــکل 
بازار آن را نظارت بر ســطح عرضه دانســته و معتقدند که 
تولیدکنندگان  به نرخ مصوب مرغ را به کشــتارگاه تحویل 
می دهند و در حقیقت مشــکل اصلی و علت نابسامانی ها، 
وضعیت عرضه از کشــتارگاه تا دســت مصرف کننده است 
که ســازمان صمت استان تهران به عنوان متولی نظارت بر 

سیستم عرضه، مسئول کنترل بازار و مدیریت بازار است.
در این رابطه یدالله صادقی- رئیس سازمان صنعت، معدن 
و تجارت استان تهران- در گفت وگو با ایسنا، ضمن اشاره به 
اینکه مسئول تامین و توزیع محصولات دامی، طیور و سایر 
محصولات کشــاورزی و از جمله مرغ، همکاران ما در جهاد 

کشــاورزی هســتند و در حال حاضر تمام فرآیند تامین تا 
توزیع در اختیار آن هاست، اظهار کرد: اما بطور کلی در حال 
حاضر میزان مرغی که به قیمت مصوب وارد شــبکه توزیع 
می شــود، در دو مجاری کاملا مشخص و نظارت پذیر توزیع 
می شود. شرکت های بسته بندی که از طریق فروشگاه های 
زنجیره ای اقدام به بســته بندی مرغ با نرخ مصوب سازمان 
حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان می کنند، به صورت 
قطعه بندی شده یا در اصطلاح بشقابی توزیع می شود. مرغ از 
کشتارگاه مستقیما به کارخانه بسته بندی منتقل می شود و 
مشخصا قیمت تاییدی سازمان حمایت بر آن درج می شود.

وی ادامه داد: بخش دیگر که مرغ مستقیما وارد سازمان 
میادین میوه و تره بار می شود، دیگر به قیمت مصوب تحویل 
فروشندگان مرغ که تحت نظارت ما هستند، نمی شوند که 
تخلف یا عدم تخلف آن ها مورد بررســی قرار می گیرد. این 
فروشندگان، مرغ را از مرغداری ها یا فروشگاه ها با قیمت روز 
تهیه می کنند و با اندکی ســود در هر کیلو )حداقل ۱۲۰۰ 
تومان ســود برای هر کیلو مرغ( عرضه می کنند.   این مقام 
صنفی- صنعتی تصریح کــرد: البته علیرغم اینکه در حال 
حاضــر میزان مرغــی که با قیمت ۲۴ هــزار تومان عرضه 
می شود، از سوی پشتیبانی امور دام محدود شده است، اما 

بــازار مرغ تقریبا آرام و بدون التهاب اســت. صادقی ضمن 
تاکیــد براینکه ما وظیفه نظارت بر بــازار در همه کالاها و 
حتــی خدمات تولیدی و همچنین بــر دریافت کنندگان و 
عرضه کنندگان کالاهای کشــاورزی را برعهده داریم، گفت: 
اما این نظارت ما نافی مســئولیت دستگاه ذی ربط نیست 
و می توانند علاوه بر ما نظــارت و حاکمیت بر روند تولید تا 
عرضه داشته باشند و در صورت مشاهده تخلف، واحد را به 

تعزیرات معرفی کنند.  
رئیــس ســازمان صمــت اســتان تهــران در رابطه با 
افزایش هــای متعدد قیمت تخم مرغ طــی هفته های اخیر 
نیز  اظهار کرد: در مجموع فعلا مسئول کنترل عرضه تمام 
کالاهای کشــاورزی برعهده جهاد کشــاورزی است و علت 
این گرانی های پی درپی را بایســتی از جهاد کشاورزی جویا 
شد؛ چراکه ما اطلاع جامعی از میزان تولید و توزیع تخم مرغ 
به نحو مستند و مورد تایید در اختیار نداریم که بتوان اظهار 
نظــر دقیق از علت افزایش قیمت هــا ارائه دهیم؛ اما به  هر 
ترتیب جهاد کشاورزی اســتان نیز با موضوعات و مباحثی 
مواجه شده اند که در رســانه ها نیز عنوان شده و در تلاش 

هستند که مشکلات را به زودی برطرف کنند.  

رئیس اتاق بازرگانی ایران می گوید نهایی شدن طرح هایی 
که به صادرات نگاه ســلبی دارند به کاهش جدی صادرات 

غیرنفتی ایران منجر خواهد شد.
به گزارش ایســنا، غلامحســین شــافعی در واکنش به 
طرح اخیر مجلس در رابطه با نحوه بازگشــت ارز حاصل از 
صادرات به کشور، اظهار کرد: یکی از مسائلی که متاسفانه در 
سال های گذشته تاثیرات منفی قابل توجهی بر اقتصاد کشور 
گذاشته، ناهماهنگی میان دستگاه های مختلف تصمیم گیر 
در کشور اســت و در طرح اخیر ما این ناهماهنگی را میان 

مجلس و دولت می بینیم.
وی با اشــاره بــه برنامه های مثبــت صادراتی دولت در 
هفته های اخیر، بیان کرد: در روزهای قبل معاون اقتصادی 
رئیس جمهوری بسته ای را ابلاغ کرد که اجرای آن از سوی 

وزیر صمت نیز تایید شــد، اگر این بسته اجرایی شود، امید 
برای ایجاد یک گشــایش جدید در حوزه صادرات افزایش 
یافته و بخش خصوصی نیز از این تصمیم استقبال می کند.

به گفته رئیس اتاق بازرگانی، حتی وزیر صمت این وعده 
را نیز داده که تا پایان سال تعهد ارزی به شیوه ای که در حال 
حاضر اجرایی می شود را لغو و شیوه ای جدید را جایگزین آن 
می کند که این موضوع نیز با رویکرد مثبت بخش خصوصی 

مواجه شده است.
شــافعی با بیان اینکه طرح مجلس ۱۸۰ درجه با برنامه 

ریزی حمایتی صادرات در دولت متفاوت است، توضیح داد: 
این ناهماهنگی از ســویی وجهه خوبــی در عرصه تصمیم 
گیری کلان ندارد و از ســوی دیگر اگر اجرایی شــود نباید 
تردیــد کرد که به صادرات لطمه ای بزرگ وارد می شــود و 

ما باید خود را آماده کاهش جدی آمارهای صادراتی کنیم.
وی با تاکید بر اینکه بررسی لوایح دولت در مجلس گره 
گشایی بیشتری در بر خواهد داشت، گفت: ما معتقدیم لوایح 
دولتی با توجه به اینکه بر رویشان کار کارشناسی انجام شده 
و در دل آن نظر بخش خصوصی نیز گرفته شــده اســت، 

می تواند جنبه مثبت بسیار بیشــتری از طرح هایی داشته 
باشد که نمایندگان به شکل مستقل دنبال می کنند.

رئیس اتاق بازرگانــی در پیام تصویری خود تاکید کرد: 
ما در کمیســیون های تخصصی با نمایندگان مجلس رابطه 
خوبــی داریم و وزارت صمت دولت جدید نیز نظرات بخش 
خصوصی را شــنیده و امیدواریم با اســتقرار کامل دولت، 

اجرای این خواسته ها نیز دنبال شود.
به گزارش ایسنا، اخیرا طرحی در مجلس پیگیری شده 
که بر مبنای آن عدم بازگشت ارز حاصل از صادرات به کشور 
ظرف ســه ماه، جرم انگاری خواهد شد و با صادرکنندگان 
برخورد می شــود. روز یکشنبه، کنفدراسیون صادرات ایران 
نیز در نامه ای به رئیس مجلس، از قالیباف خواسته بود مانع 

از نهایی شدن این طرح شود.

آیا طلسم مشکلات کارگران هفت تپه با تصمیم جدید دولت شکسته می شود؟

واگذاری شرکت کشت و صنعت هفت تپه در جلسه شبانه دولت

تکلیف مانده سود سهام عدالت چه شد؟

رئیس سازمان صمت استان تهران:

فرآیند تولید تا توزیع مرغ در اختیار جهاد کشاورزی است

هشدار نسبت به پیامدهای طرح مجلس درباره صادرات

خطر کاهش جدی صادرات ایران

آخرین قیمت مرغ در بازار
براســاس مشاهدات میدانی از خرده فروشی های سطح شهر تهران قیمت هر کیلو مرغ گرم کامل و آماده طبخ ۳۵ تا 
۳۸ هزار تومان است. پیش تر یعنی در مردادماه و ابتدای شهریور ماه سال جاری قیمت مرغ برای مصرف کنندگان به ۴۰ 
هزار تومان و در برخی مناطق به ۴۵ هزار تومان هم رسیده بود، اما از اواخر شهریور قیمت ها سیر نزولی به خود گرفت و 
کاهش یافت. در میادین میوه و تره بار نیز قیمت مرغ تازه تنظیم بازار هر کیلوگرم ۲۵ هزار تومان )یک عدد مرغ تازه به 
وزن دو کیلوگرم ۵۰ هزار تومان( و مرغ منجمد تنظیم بازار هر کیلوگرم ۲۵ هزار تومان )یک عدد مرغ منجمد به وزن دو 

کیلوگرم ۵۰ هزار تومان( قیمت گذاری شده است.


